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Nr 45.
Ankom till riksdagens kansli den 16 mars 1943 kl. 1 e. m.

Utlåtande i anledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående anslag till vissa byggnadsarbeten vid statens 
sinnessjukhus lii. m. .

(3:e avd.)

I propositionen nr 1 har Kungl. Majit under kapitalbudgeten (bilaga 3, 
punkt 1) föreslagit riksdagen att, i avbidan på särskild proposition i ämnet, 
till Vissa byggnadsarbeten vid statens sinnessjukhus för budgetåret 1943/44 
beräkna ett investeringsanslag av 2,740,000 kronor.

Sedermera har Kungl. Majit i propositionen nr 51, under åberopande av 
bilagt utdrag av statsrådsprotokollet över socialärenden för den 19 februari 
1943, föreslagit riksdagen att

dels bemyndiga Kungl. Majit att låta träffa avtal angående förvärv för 
statens räkning för en kostnad av sammanlagt 1,027,800 kronor av Grangärde 
kommuns ålderdomshem, Uddevalla stads ålderdomshem, Långasjö enskilda 
vårdhem och Älvkarleby kommuns ålderdomshem för utnyttjande såsom 
sekundäravdelningar i anslutning till befintliga statliga sinnessjukhus;

dels besluta, att för iordningställande av ifrågavarande sekundäravdelningar 
skola i huvudsaklig överensstämmelse med av departementschefen i ovan
nämnda statsrådsprotokoll förordade förslag verkställas örn- och tillbyggnads
arbeten å förutnämnda fastigheter för en beräknad kostnad av sammanlagt
858,000 kronor;

dels besluta, att vid Sita Maria sjukhus i Hälsingborg skola i huvudsaklig 
överensstämmelse med av departementschefen förordat förslag inredas två 
nya vårdavdelningar i paviljong IV samt uppföras en ny arbetspaviljong för 
en beräknad kostnad av 360,000 kronor;

dels besluta, att vid Vipeholms sjukhus i Lund skall i huvudsaklig över
ensstämmelse med av departementschefen förordat förslag verkställas örn- och 
tillbyggnad av en verkstadspaviljong för en beräknad kostnad av 70,000 
kronor;

dels medgiva, att vid Umedalens sjukhus må uppföras personalbostäder för 
en beräknad kostnad av 216,000 kronor;

dels å kapitalbudgeten, Statens allmänna fastighetsfond, till Vissa bygg
nadsarbeten vid statens sinnessjukhus m. m. för budgetåret 1943/44 anvisa ett 
investeringsanslag av 2,531,800 kronor;

dels ock å kapitalbudgeten, Statens allmänna fastighetsfond, till Färdig
ställande av Sidsjöns sjukhus i Sundsvall å tilläggsstat till riksstaten för 
budgetåret 1942/43 anvisa ett reservationsanslag av 170,000 kronor.
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Inrättande ar sekundäravdelningar vid vissa statliga sinnessjukhus.
Med skrivelse den 27 januari 1942 överlämnade chefen för medicinal

styrelsen en inom styrelsen upprättad promemoria angående behovet av ytter
ligare platser å s. k. sekundärsjukhus inom statens sinnessjukvård samt hem
ställde, att medicinalstyrelsen måtte erhålla i uppdrag att utreda och till 
Kungl. Majit inkomma med förslag ägnat att tillgodose sagda behov.

På grundval av denna promemoria uppdrog Kungl. Majit den 6 februari 
1942 åt medicinalstyrelsen att i samråd med socialstyrelsen verkställa utred
ning rörande möjligheten att tillgodose platsbehovet inom den statliga sinnes
sjukvården genom anordnandet av ytterligare smärre sekundäravdelningar i 
anslutning till befintliga statliga sinnessjukhus samt att till Kungl. Majit in 
komma med de förslag, vartill utredningen kunde föranleda.

I skrivelse den 18 juni 1942 har medicinalstyrelsen, efter samråd med 
socialstyrelsen, framlagt förslag angående förvärv för statens räkning av 
Grangärde kommuns ålderdomshem med avdelningar för kroniskt sjuka och 
sinnessjuka, Uddevalla stads ålderdomshem med sinnessjukavdelning samt 
Långasjö enskilda vårdhem, vilka hem såsom sekundäravdelningar skulle an
slutas till respektive Säters sjukhus, Restads sjukhus vid Vänersborg och 
S:t Sigfrids sjukhus i Växjö. Härjämte har medicinalstyrelsen med skrivelser 
den 25 september och 27 oktober 1942 framlagt förslag beträffande över
tagande av Älvkarleby kommuns ålderdomshem samt huvudbyggnaden å egen
domen Niklasdamm för anslutning till respektive Ulleråkers sjukhus vid Upp
sala och Mariebergs sjukhus vid Kristinehamn. Vid skrivelserna hava även 
fogats förslag till erforderliga ombyggnads- och reparationsarbeten vid samt
liga de till inköp föreslagna fastigheterna.

I propositionen lämnas å sid. 4—8 en närmare redogörelse för varje särskild 
fastighet utom Niklasdamm. Sistnämnda ärende föreligger icke i det skick, 
att det ansetts nu böra upptagas till prövning.

Kostnaderna för anordnande av övriga fyra sekundäravdelningar skulle 
enligt medicinalstyrelsens förslag belöpa sig till sammanlagt 1,829,800 kronor, 
fördelade på sätt följande sammanställning utvisar.

Sokundäravdelning

Grangärde .....
Uddevalla .....
Långasjö .........
Älvkarleby .....

Beräknat antal 
vårdplatser

..... 155

..... 109

..... 35

..... 75

Inköps
kostnader

kronor

464,800
300.000 
110,000')
168.000

Ändrings-
kostnader

kronor

365,000
336,500

20,000
65,500

Total
kostnad
kronor

829,800
636.500 
130,000
233.500

Kostnad 
per vårdplats 

kronor

5,350
5,850
3,700
3,100

Summa 374 1,042,800 787,000 1,829,800 4,890
1 Inventarier inräknade.

Över medicinalstyrelsens förslag har byggnadsstyrelsen avgivit yttrande
(propositionen, sid. 5—8).

I anslutning härtill har i statsrådsprotokollet anmälts, att svenska lands
tingsförbundet i skrivelse den 11 december 1942 påkallat snara åtgärder för 
beredande av ökat antal vårdplatser å de statliga sinnessjukhusen.



Statsutskottets utlåtande nr 45. 7

Slutligen har landstingets förvaltningsutskott i Blekinge län i skrivelse den 
15 januari 1942 hemställt om beredande av ökat antal vårdplatser inom den 
statliga sinnessjukvården för Blekinge läns behov, eventuellt genom anord
nande av en särskild upptagningsavdelning vid landstingets vårdhem i 
Ronneby.

Över framställningen har medicinalstyrelsen yttrat sig (sid. 9).
Departementschefen har för egen del anfört följande.
En av medicinalstyrelsen i annat sammanhang redovisad fullständig inven

tering rörande antalet sinnessjuka i landet, som den 1 januari 1942 voro i 
behov av vård å anstalt av något slag, utvisar, att — bortsett från städerna 
Stockholm, Göteborg och Malmö, vilka själva ombesörja sin sinnessjukvård 
— vid nämnda tidpunkt funnos i runt tal 23,500 personer, som krävde kvalifi
cerad vård, samt 6,000 personer, vilka kunde betecknas såsom vårdhemsfall. 
För tillgodoseende av behovet av kvalificerad vård kommer staten att efter 
öppnandet av Sidsjöns sjukhus hava tillgång till ett officellt fastställt antal 
vårdplatser av omkring 18,350. Enligt medicinalstyrelsens uppfattning torde 
man, bland annat med hänsyn till de äldre sinnessjukhusens rymlighet, kunna 
för en avsevärd tid framåt godtaga en genomsnittlig överbeläggning av 10 
procent, varför alltså inom den statliga sinnessjukvårdens ram skulle utan allt 
för stora olägenheter kunna mottagas i runt tal 20,200 patienter. Med ut
gångspunkt från nyssnämnda inventerings resultat skulle sålunda för den 
statliga sinnessjukvårdens del ett behov av ytterligare 3,300 platser föreligga, 
varvid hänsyn icke tagits till den stegring av antalet vårdfall, som den pågå
ende förskjutningen mellan åldersklasserna väntas medföra. En fortsatt ut
byggnad av landstingens vårdhem till beräknad omfattning kommer icke att 
nämnvärt påverka sistnämnda platsbehov, då dessa hem äro avsedda för lätt- 
skötta sinnessjuka och jag, i likhet med landstingsförbundet, utgår från att 
den av statsmakterna tidigare godtagna uppdelningen av sinnessjukvården 
mellan staten och landstingen alltjämt skall upprätthållas. Av förenämnda 
inventering framgår visserligen, att å de statliga sinnessjukhusen den 
1 januari 1942 voro intagna ungefär 465 patienter, vilka efter hand som vård
hemmen utbyggas böra överflyttas till dylika hem, men å andra sidan finnas 
för närvarande å vissa vårdhem ett stort antal fall, som i mån av ökat ut
rymme böra överflyttas till statliga sinnessjukhus. Under sådana förhållan
den och med hänsyn till angelägenheten av att snarast möjligt befria ålder
domshemmen från sådana sinnessjuka, som kräva kvalificerad vård, anser 
jag mig icke kunna underlåta att utan ytterligare dröjsmål påkalla åtgärder 
för den statliga sinnessjukvårdens vidare utbyggande.

I nuvarande läge finner jag det ej vara möjligt att, annat än till en ringa 
del, genom uppförande av nya sinnessjukhus eller avdelningar därav inom 
rimlig tid tillgodose det föreliggande stora platsbehovet. Den för närvarande 
lättast framkomliga vägen att relativt snabbt utöka antalet vårdplatser synes 
mig vara att, på sätt medicinalstyrelsen föreslagit, inrätta s. k. sekundär
avdelningar i vissa för ändamålet lämpade förefintliga byggnader. Medi
cinalstyrelsen har upplyst, att några staten tillhöriga dylika byggnader ej 
finnas tillgängliga. Efter verkställda utredningar har medicinalstyrelsen där
för föreslagit, att vissa kommuner eller enskilda tillhöriga fastigheter skulle 
förvärvas av staten för att anordnas såsom sekundäravdelningar i anslutning 
till respektive Säters, Restads, S:t Sigfrids och Ulleråkers sjukhus. Enligt 
vad medicinalstyrelsen uppgiver finnes möjlighet att förvärva fastigheterna 
för sammanlagt 1,042,800 kronor, inberäknat 15,000 kronor till inventarier vid 
Långasjö vårdhem. Kostnaderna för erforderliga om och tillbyggnadsarbeten
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hava av styrelsen beräknats till 787,000 kronor. Sammanlagda kostnaderna för 
sekundäravdelningarna skulle enligt dessa beräkningar, som byggnadsstyrel
sen funnit i stort sett skäliga, uppgå till 1,829,800 kronor.

För egen del har jag under föreliggande omständigheter ansett mig böra 
godtaga, medicinalstyrelsens förslag att inköpa förutnämnda fastigheter. De 
av medicinalstyrelsen avtalade köpeskillingarna synas mig jämväl skäliga. Jag 
tillstyrker därför, att riksdagens bemyndigande inhämtas till att berörda 
fastigheter förvärvas av staten. Då kostnaderna för inventarierna vid Långasjö 
vårdhem torde böra bestridas från det under femte huvudtiteln uppförda an
slaget till omkostnader vid statens sinnessjukhus, bör för inköp av själva 
fastigheterna avses ett sammanlagt belopp av 1,027,800 kronor.

De av medicinalstyrelsen å de olika fastigheterna föreslagna om- och till
byggnadsarbetena ha ej heller givit mig anledning till någon mera väsentlig 
erinran. Av byggnadsstyrelsen framförda detaljerinringar torde böra beaktas 
vid ändringsarbetenas utförande. Emellertid lära de för dessa arbeten beräk
nade kostnadsbeloppen, vilka hänföra sig till första halvåret 1942, med hän
syn till därefter inträffade prisstegringar icke längre förslå för de avsedda 
ändamålen. Jag har därför låtit infordra kompletterande beräkningar i detta 
hänseende. Enligt dessa skulle ytterligare följande belopp erfordras, nämligen 
för Grangärde ålderdomshem 35,000 kronor, för Uddevalla ålderdomshem
30,000 kronor, för Långasjö enskilda vårdhem 1,500 kronor samt för Älvkarleby 
ålderdomshem 4,500 kronor. Sammanlagda kostnaderna för ifrågavarande 
arbeten skulle alltså bliva (787,000 + 71,000) 858,000 kronor, vilket belopp 
torde böra äskas för nu berörda ändamål.

Totalkostnaderna för sekundäravdelningarna, frånsett inventarierna, skulle 
i enlighet härmed uppgå till (1,027,800 + 858,000) 1,885,800 kronor, motsva
rande ett belopp av cirka 5,000 kronor per vårdplats, vilket torde få anses 
lågt. Till jämförelse kan nämnas, att kostnaden per vårdplats vid Sidsjöns 
sjukhus torde komma att uppgå till inemot 14,000 kronor.

Vid bifall till vad sålunda förordats torde några särskilda åtgärder i anled
ning av landstingets förvaltningsutskotts i Blekinge län gjorda framställning 
tills vidare icke böra vidtagas.

Lissa byggnadsarbeten vid S:ta Maria sjukhus.
Med skrivelse den 17 februari 1942 har medicinalstyrelsen överlämnat för

slag till ombyggnad av arbetssalarna i paviljong IY vid S:ta Maria sjukhus i 
Hälsingborg till vårdavdelningar samt uppförande vid sjukhuset av ny arbets- 
paviljong för män. Förslaget, som på uppdrag av styrelsen utarbetats av 
styrelsens arkitekt Hakon Ahlberg i samråd med vederbörande överläkare vid 
sjukhuset jämte särskilda experter, åsyftar tillskapandet av två vårdavdel
ningar omfattande vardera sex vårdrum med plats för respektive åtta, åtta, 
fyra, fyra, två och en patienter, väl slutna till en övervakningsenhet, jämte 
tillhörande dag- och matrum, snyggningsrum, bad, sköljrum, toalett, expedi
tion, serveringskök och förråd.

Kostnaderna för samtliga nu nämnda arbeten hava av arkitekten Ahlberg i 
november 1941 beräknats till sammanlagt 330,000 kronor enligt följande sam
manställning:



Ändringsarbeten inom paviljong IV.
Kronor

Byggnadskostnad ...........................................................................................  82,000
Värme och ventilation ................................................................................. 4,000
Sanitär anläggning ........................................................................................... 16,200
Elektrisk installation ................................................................................. 7,000
Arvoden, administration, kontroll och diverse ........................................  20,800
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Summa kronor 130,000
Ny arbetspaviljong.

Kronor.
Byggnadskostnad ...........................................................................................  140,000
Värme och ventilation ................................................................................... 16,000
Sanitär anläggning ...........................................................................................  16,400
Elektrisk installation ....................................................................................... 8,000
Arvoden, administration, kontroll och diverse ....................................... 19,600

Summa kronor 200,000
Då ett genomförande av förslaget skulle medföra ett tillskott av 54 platser, 

komme varje ny vårdplats att betinga en kostnad av cirka 6,100 kronor.
Byggnadsstyrelsen har avgivit utlåtande i ärendet (sid. 12).
Departementschefen har för egen del anfört följande.
Genom de föreslagna byggnadsarbetena vid S:ta Marias sjukhus skulle 

bland annat tillskapas två nya vårdavdelningar med plats för sammanlagt 54 
patienter. Då, såsom tidigare framhållits, behovet av ytterligare vårdplatser 
inom sinnessjukvården är mycket trängande, tillstyrker jag, att ifrågavarande 
arbeten komma till utförande. Arbetena böra utföras i huvudsaklig överens
stämmelse med medicinalstyrelsens förslag. De verkställda kostnadsberäk
ningarna ha i och för sig icke givit mig anledning till erinran. Med hänsyn 
till den prisstegring, som ägt rum sedan dessa kostnadsberäkningar verkställ
des, torde emellertid det beräknade beloppet, 330,000 kronor, böra höjas med 
i runt tal 30,000 kronor. Ett belopp av 360,000 kronor torde därför böra anvisas 
för ändamålet.

Om- och tillbyggnad av en verkstadspaviljong vid Vipeholnis sjukhus.
I skrivelse den 23 mars 1942 har medicinalstyrelsen gjort framställning örn 

anvisande av medel för örn- och tillbyggnad av den s. k. verkstadsbyggnaden 
vid Vipeholms sjukhus i Lund i huvudsaklig överensstämmelse med ett av 
styrelsen överlämnat förslag. Sjukhusledningen har räknat med att vid arbe
tenas utförande i avsevärd utsträckning kunna utnyttja sjukhusets eget folk. 
Med beaktande härav lia kostnaderna i januari 1942 beräknats till 65,000 
kronor.

Byggnadsstyrelsen har i avgivet yttrande förklarat sig intet hava att erinra 
mot de föreslagna byggnadsarbetena eller för desammas utförande beräknade 
kostnader.

Departementschefen har för egen del anfört följande.
Av den lämnade redogörelsen framgår, att verkstadslokalerna vid Vipe

holms sjukhus äro otillräckliga för sitt ändamål. En utvidgning av desamma 
skulle ock möjliggöra ett bättre tillvaratagande av patienternas arbetskraft.
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Då det icke minst ur vårdsynpunkt måste anses angeläget, att förutsättningar 
härför beredas, förordar jag, att den avsedda utökningen av verkstadslokalerna 
nu kommer till stånd. Medicinalstyrelsens förslag till arbetenas utförande har 
ej givit mig anledning till erinran. Det för ändamålet beräknade erforderliga 
beloppet, 65,000 kronor, torde med hänsyn till sedermera inträffade prissteg
ringar böra uppräknas till i runt tal 70,000 kronor. Jag tillstyrker sålunda, att 
ett belopp av 70,000 kronor anvisas för ändamålet under nästa budgetår.

Ytterligare personalbostäder vid Umedalens sjukhus.
I skrivelse den 23 mars 1942 har medicinalstyrelsen gjort framställning örn 

anvisande av 200,000 kronor för uppförande av sju bostadshus vid Umedalens
sjukhus.

Kostnaderna hava i mars 1942 beräknats sålunda:
Kronor

Ett tvåfamilj shus ......................................................................................... 58,500
Sex enfamiljshus, ett vart å 14,675 kronor ............................................... 88,050
Ledningar ........................................................................................................... 24,000
Stängsel, planeringar m. m........................................................................... :. 9,450
Ritningar, kontroll, administration och oförutsedda utgifter .............. 20,000

Summa kronor 200,000
Medicinalstyrelsen har tillagt, att enfamiljshusen, som kostnadsberäknats 

av aktiebolaget statens skogsindustrier, planerats såsom monteringsfärdiga 
trähus.

Byggnadsstyrelsen har i avgivet yttrande förklarat sig intet hava att erinra 
beträffande medicinalstyrelsens förslag.

Departementschefen har anfört följande.
Av vad medicinalstyrelsen anfört synes framgå, att behov föreligger av 

ytterligare personalbostäder vid Umedalens sjukhus. Detta gäller såväl be
träffande läkarna som sjukvårds- och ekonomipersonalen. Enligt vad jag in
hämtat nödgas för närvarande ett flertal av sjukhusets befattningshavare vara 
bosatta i Umeå stad cirka 6 kilometer från sjukhuset och vissa befattnings
havare ännu mera avlägset. Till följd av rådande läge torde någon för
bättring härutinnan utan statens ingripande icke kunna påräknas. På grund 
härav anser jag det vara angeläget, att ytterligare personalbostäder snarast 
uppföras vid sjukhuset. Jag tillstyrker därför, att medel äskas för uppförande 
av bostäder vid sjukhuset till ett belopp, som med hänsyn till inträffade pris
stegringar torde böra upptagas till 216,000 kronor. Fördelningen av detta 
belopp på olika slag av byggnader torde få bli beroende av den byggnadstek- 
niska prövning, som förslaget i likhet med övriga byggnadsfrågor förutsättes 
bli underkastat.

Färdigställande av Sidsjöns sjukhus.
Med bifall till vad i propositionen nr 176/1938 föreslagits beslöt 1938 års 

riksdag (skrivelse nr 343), att i Sundsvall skulle i huvudsaklig överensstäm
melse med i statsrådsprotokollet över socialärenden den 3 mars 1938 fram
lagt förslag uppföras ett nytt sinnessjukhus för en beräknad kostnad av högst
10,400,000 kronor.
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Av skilda anledningar, främst de på grund av krisen starkt ökade byggnads- 

kostnaderna, Ilar byggnadsföretaget kommit att medföra kostnader, som 
väsentligt överstiga de ursprungligen beräknade. För byggnadsarbeten 
vid ifrågavarande sjukhus, benämnt Sidsjöns sjukhus, hava sålunda hittills 
anvisats sammanlagt 12,515,000 kronor. Senast har 1942 års riksdag med bifall 
till vad i propositionen nr 362 föreslagits anvisat ett anslag av 480,000 kronor 
till färdigställande av Sidsjöns sjukhus (riksdagens skrivelse nr 461). I sist
nämnda proposition lämnades en närmare redogörelse rörande anledningarna 
till att byggnadskostnaderna ej kunnat hållas inom den ursprungligen beräk
nade kostnadsramen.

I skrivelse den 28 december 1942 har byggnadsstyrelsen hemställt örn an
visande av ytterligare medel för färdigställande av Sidsjöns sjukhus och där
vid bland annat framhållit, att kostnaderna på grund av fortgående prissteg
ringar icke kunna hållas inom ramen av hittills anvisade anslag.

Departementschefen har anfört följande.
Med anledning av byggnadsstyrelsens framställning har jag från styrelsen 

infordrat detaljerade uppgifter angående återstående arbeten vid Sidsjöns 
sjukhus och kostnaderna för desamma. I en den 3 februari 1943 dagtecknad 
promemoria har chefen för styrelsens byggnadsbyrå lämnat de begärda upp
gifterna, varav framgår, att samtliga byggnadsarbeten nu framskridit så långt, 
att några möjligheter till besparingar — utöver vad tidigare gjorts — genom 
begränsningar eller förenklingar av byggnadsprogrammet icke föreligga. Jag 
nödgas därför tillstyrka, att Kungl. Maj:t hos riksdagen påkallar de ytter
ligare medel, som erfordras för byggnadsprogrammets fullföljande. Då de 
av byggnadsstyrelsen i sådant hänseende nu framlagda kostnadsberäkningarna 
synas godtagbara, torde för ändamålet böra äskas ett reservationsanslag av
170,000 kronor. Anslaget torde böra upptagas å tilläggsstat för innevarande 
budgetår under benämningen: Färdigställande av Sidsjöns sjukhus i Sundsvall.

Sammanfattning.
Sammanfattningsvis har departementschefen anfört följande.
Vid bifall till vad jag i det föregående förordat skulle medelsbehovet för 

nästa budgetår till vissa byggnadsarbeten vid statens sinnessjukhus m. m. 
uppgå till följande belopp:

Inköp av vissa fastigheter för anslutning såsom sekundärav
delningar till statens sinnessjukhus ................................... kronor 1,027,800

Byggnadsarbeten vid nämnda sekundäravdelningar .................... » 858,000
» » S:ta Maria sjukhus .................................... » 360,000
» » Vipeholms sjukhus ................................... » 70,000
» » Umedalens sjukhus .................................... » 216,000

Summa kronor 2,531,800

Samtliga nu nämnda belopp torde böra anvisas såsom investeringsanslag 
å kapitalbudgeten under rubriken »Statens allmänna fastiglietsfond».

Med avseende å de till ifrågavarande byggnadsarbeten anvisade medlen 
torde få gälla, att den angivna fördelningen icke skall vara i detalj bindande
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för medlens disposition. I den mån så med hänsyn till sättet för byggnads
arbetenas bedrivande eller eljest kan befinnas lämpligt, torde enligt Kungl. 
Majlis bestämmande en ökning av beräknad medelsdisposition för visst ända
mål kunna ske mot det att motsvarande minskning vidtages för ett annat.

Härjämte skulle å tilläggsstat för innevarande budgetår till färdigställande 
av Sidsjöns sjukhus äskas ett reservationsanslag av 170,000 kronor.

Utskottet har i likhet med departementschefen funnit angeläget, att åt
gärder utan ytterligare dröjsmål vidtagas för den statliga sinnessjukvårdens 
Andare utbyggande. Kungl. Maj:ts förslag örn inrättande av sekundäravdel
ningar Aud vissa statliga sinnessjukhus innebär, att ett beräknat antal a\r 374 
platser för kvalificerad vård nyinrättas för en kostnad av omkring 5,000 kro
nor per vårdplats. Yad sålunda föreslagits har utskottet funnit ändamåls
enligt. Jämväl förslaget örn byggnadsarbeten vid S:ta Maria sjukhus, som 
beräknas medföra ett tillskott av ytterligare 54 platser, tillstyrkes av utskottet.

Kungl. Majits övriga nu ifrågavarande förslag avse om- och tillbyggnad av 
en verkstadspaviljong vid Yipeholms sjukhus för bättre tillvaratagande av 
patienternas arbetskraft, uppförande av personalbostäder vid Umedalens sjuk
hus samt anvisande av ytterligare medel för färdigställande av Sidsjöns sjuk
hus. Även dessa förslag har utskottet funnit sig böra godtaga.

Under åberopande av vad sålunda anförts hemställer utskottet,

att riksdagen må
a) bemyndiga Kungl. Majit att låta träffa avtal angående för- 

A7ärv för statens räkning för en kostnad av sammanlagt 1,027,800 
kronor av Grangärde kommuns ålderdomshem, Uddevalla stads 
ålderdomshem, Långasjö enskilda vårdhem och Älvkarleby kom
muns ålderdomshem för utnyttjande såsom sekundäravdelningar 
i anslutning till befintliga statliga sinnessjukhus;

b) besluta, att för iordningställande av ifrågavarande sekundär
avdelningar skola i huvudsaklig överensstämmelse med i stats
rådsprotokollet över socialärenden för den 19 februari 1943 
förordade förslag verkställas örn- och tillbyggnadsarbeten å förut
nämnda fastigheter för en beräknad kostnad av sammanlagt
858,000 kronor;

c) besluta, att Aud Sita Maria sjukhus i Hälsingborg skola i 
huvudsaklig överensstämmelse med i nämnda statsrådsprotokoll 
förordat förslag inredas två nya vårdavdelningar i paviljong IY 
samt uppföras en ny arbetspaviljong för en beräknad kostnad 
av 360,000 kronor;

d) besluta, att vid Vipeholms sjukhus i Lund skall i huvud
saklig överensstämmelse med i samma protokoll förordat förslag 
A7erkställas örn- och tillbyggnad av en verkstadspaviljong för en 
beräknad kostnad av 70,000 kronor;

e) medgiva, att vid Umedalens sjukhus må uppföras personal
bostäder för en beräknad kostnad av 216,000 kronor;



Statsutskottets utlåtande nr 45. 13

f) till Vissa byggnadsarbeten vid statens sinnessjukhus m. m. 
för budgetåret 1943/44 å kapitalbudgeten under statens allmänna 
fastighetsfond anvisa ett investeringsanslag av 2,531,800 kronor;

g) till Färdigställande av Sidsjöns sjukhus i Sundsvall å till- 
läggsstat till riksstaten för budgetåret 1942/43 å kapitalbudgeten 
under statens allmänna fastighetsfond anvisa ett reservations
anslag av 170,000 kronor.

Stockholm den 16 mars 1943.

Å statsutskottets vägnar:

CONRAD JONSSON.

Vid förestående ärendes slutbehandling inom utskottet hava närvarit 
från första kammaren: herrar Oscar Olsson, Bernhard Nilsson, Sven Larsson, 

Andrén, Heiding, Bäcklund, Carlström, Karl Andersson, friherre De Geer, Gustaf 
hvar Anderson och Åqvist; samt

från andra kammaren: herrar Jonsson i Eskilstuna, Törnkvist, Skoglund i 
Doverstorp, Eriksson i Stockholm, Lindberg i Umeå, Hansson i Rubbestad, Anders
son i Södergård, Mårtensson, Nilsson i Steneberg, Viklund, fru Alvén och herr 
Eriksson i Frägsta.


